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ACTA DE LA TAULA SECTORIAL DE PROMOCIÓ 
ECONÒMICA I INFRAESTRUCTURES 

 
Sessió ordinària 
 

Número de la sessió: 2024/11 

Data: 12 de novembre de dos mil vint-i-quatre 

Hora: De 18:00 hores a 19:30 hores 

Lloc: Ca n’Arús 

 

Assistents: 

- Ramon Vives, president de la TS de Promoció Econòmica i Infraestructures 

- Jose Antonio Garcia- Calvillo, Cap de Servei de Desenvolupament Econòmic i 

Turisme i secretari de la TS de Promoció Econòmica i Infraestructures 

- Josep Miquel Miralles Fuentes, cap de secció de Mercats, Comerç i Consum. 

- Maria Hilda López, Assat50 (Associació de persones Aturades de Més de 45 

anys de l’Hospitalet) 

- Carlos Galve Farre 

- Vanessa López Aznar, tècnica de comerç 

- Jaume Graells, Grup Municipal Esquerra Republicana de Catalunya + EUiA 

- Estela Alais, Col·lectiu AMRA  

- Juan Ruíz Pacheco 

- Joaquim Ponce 

- Ramon Moya, tècnic superior de Participació Ciutadana 
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No assisteixen: 

 

- David Contreras Baena 

- David Contreras Baena 

- Alejandro Moreno Oliva 

- Javier Alvarez Garcia 

- Joan Torres Carol 

- Lèlia Becana Velasco 

- Raül Brenchat Barberà 

- Tomàs-Maria Porta i Calsina 

- Angel Tubau Quintano 

- Francisco Javier Villaescusa Caballero 

- Concepcio Soler Hernandez 

- Victor Ventura Sánchez 

- Joan Juncadella Dalas 

- Antonio Rodríguez Ponce 

- Marina Ruiz Pons 

- Julia Paula Portal Fernández 

- Olga Rodríguez Quirós 

- Juan Luis Hidalgo Contreras 

- Francisco Javier Fenoy Serrano 

- Juan José Hinojo Domene 

- Carlos Galve Farre 

- Xavier Navarro Herbón 

- Cayetano Belmonte Muñoz 

- Manuel Domínguez López 

- Eduardo Molist Fondevilla 

- Sonia Planas Gimeno 

- Ivan Carod Muñoz 

- Patricia Gómez Viñas 

- Yolanda Riera Fernandez 
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- Joan Badenes Vea 

- Lluís Esteve Garnès 

- Agustí Miró Castillo 

- Amparo Vinaja Sorolla 

- Pilar Mínguez 

- Carles Mas Lloveras 

- Eduard Campos Merola 

- Rosa Rodríguez Arraez 

- Mª Carmen González Durán 

- Maria Rosa Monreal Beli 

- Tomàs Farré Oliveres 

- Carmen Flor Gejaño Purilla 

- Uri Rivero 

 

Assistència tècnica: 

Clàudia Vera Marín, estudiant de pràctiques del grau en Ciència Política i Gestió Pública de 

la Universitat Autònoma de Barcelona.   

 

1. Aprovació de l’acta de la sessió del dia 10/04/ 2024 

El Sr. Ramon Vives, president de la TS, sol·licita l’aprovació de l’acta anterior. No hi ha cap 

esmena. S’aprova l’acta anterior. 

2. Balanç de les sessions anteriors 

El Sr. Jose Antonio Garcia - Calvillo obre la sessió amb un breu resum de les decisions preses 

en les reunions anteriors. Explica que la primera sessió es va centrar en la definició de les 

temàtiques a tractar en l’àmbit del comerç i dels mercats de la ciutat, així com en l’estudi de 

diverses propostes. Aquestes són les següents: promoció i dinamització del comerç de 

proximitat dels barris i dels mercats de la ciutat; millorar la interconnexió i infraestructura del 

transport públic entre barris; fomentar l’ocupació en el sector de la rehabilitació d’habitatges, 

avaluant el seu impacte. 

 

Entre tots els membres van decidir que inicialment es prioritzaria  la promoció i dinamització 

del comerç de proximitat dels barris i dels mercats de la ciutat. El Sr. Josep Miquel Miralles 

procedeix a l’explicació de la segona sessió. Indica que es va fer un anàlisis generalitzat de 

l’actuació a nivell comercial de la ciutat, i de cadascun dels mercats. A continuació, el Sr. 

Josep Miquel Miralles exposa el contingut de la segona sessió, en què es va dur a terme una 

anàlisi general de l’activitat comercial de la ciutat i de cadascun dels mercats.  
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- Estat Actual i Progrés del Pla de Treball 

 

El Sr. Josep Miquel Miralles afegeix que també s’està desenvolupant un procés de revisió i 

elaboració de propostes específiques per al mercat de Collblanc. El Sr. Josep Miquel Miralles 

explica que, a nivell intern, en relació amb el projecte de remodelació del mercat de Collblanc, 

es preveu emetre a finals de novembre una comunicació amb el full de ruta i la seva 

calendarització. Afegeix que en l'àmbit de licitació de la resta de mercats –excloent el mercat 

de Bellvitge, del qual en parlarà més endavant–, hi ha hagut diverses ofertes, i a hores d’ara 

estan finalitzant el procés d’adjudicació de noves parades amb persones interessades. 

S’espera que el mes de desembre, aprofitant la campanya de Nadal, puguin començar a 

funcionar noves parades. 

 

A més, en relació amb la concessió del mercat vell de Bellvitge, aquesta finalitzarà a mitjans 

de desembre de 2024. En aquest sentit, s’han seguit dues línies d’actuació paral·leles: per 

una banda, estan tramitant una utilització a precari, per tal de garantir la continuïtat del seu 

servei; d’altra banda, s’ha obert un procés licitatori pel mercat de Bellvitge. L’objectiu és que 

no només tinguin garantides la continuïtat tots els operaris, sinó que pugui haver-hi operaris 

diferents a incorporar-se en aquest mercat. Pel que fa el mercat de la Florida, s’informa que 

no hi ha novetats significatives. Encara manquen alguns serveis en relació amb el projecte 

previst. 

 

El Sr. Josep Miquel Miralles informa que el dia 28 de novembre es realitzarà l’encesa de les 

llums de Nadal. Enguany s’han incrementat els elements lumínics i s’ha millorat el contracte 

d’elements decoratius nadalencs, fet que permetrà percebre una notable millora en 

l’ambientació festiva. L’altre eix en què s’està treballant intensament és la Nit del Comerç, 

celebració anual que aquest any tindrà lloc el 30 de desembre, i la campanya de Nadal.   

La Sra. Estela Alais pregunta quin és l’ús que es destinarà a L’Hospitalet 6.0. El Sr. Josep 

Miquel Miralles respon que a dia d’avui estan tancades les obres d’actuació. Per una banda, 

hi haurà la nova regidoria dels districtes IV i V; per l’altra, s'habilitaran diversos espais per 

treballar en la reducció de la bretxa digital i oferir formació en matèria digital a la ciutadania, 

entre d’altres possibles usos a concretar. 

La Sra. Estela Alais comunica que les entitats disposen d'espais limitats i planteja la 

possibilitat de donar resposta a aquesta necessitat. El Sr. Ramon Moya informa que des la 

TS de Drets de la Ciutadania s’està fent un diagnòstic dels espais que hi ha per entitats i les 

seves mancances, i invita a les persones interessades a inscriure’s a la TS de Drets de la 

Ciutadania per a incorporar-se al Pla de Treball d’aquesta Taula..  

Un dels membres formula una pregunta sobre les noves concessions, i el Sr. Josep Miquel 

Miralles assenyala que es troben entre el 13 i el 14%. En aquesta mateixa línia, el Sr. Joaquim 

Ponce considera que s’hauria d’ampliar l’oferta d’articles, incloent-hi també els destinats als 

nouvinguts, atès que sovint no poden trobar productes dels seus països d’origen. En addició, 
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exposa la necessitat d’obrir un espai de salut dins dels mercats. El Sr. Josep Miquel Miralles 

explica que fa temps que col·laboren amb els Centres d'Atenció Primària (CAP) dels barris. 

La Sra. Estela Alais, reconeix que aquesta col·laboració és positiva, però destaca la 

necessitat de recuperar els valors tradicionals dels mercats, aquells associats a la seva funció 

comunitària. Així doncs, proposa dotar-los d'un nou significat, i també afavorir que les entitats 

hi puguin fer activitats amb la gent gran. Així mateix informa sobre les cuines comunitàries 

que disposa el mercat de Leeds, Regne Unit, per a exemplificar les possibles vies per al 

foment del retorn dels valors comunitaris.     

Seguint aquesta direcció, es planteja la problemàtica relacionada amb la limitació que suposa 

l'horari actual dels mercats. El Sr. Joaquim Ponce subratlla la necessitat que el mercat 

esdevingui un producte d’excel·lència, tant pel que fa a l'oferta de productes de qualitat com 

per garantir que sigui accessible per a tothom i ofereixi una gran varietat. El Sr. Josep Miquel 

Miralles respon a la qüestió indicant que resulta complicat establir un sistema de cribatge o 

definir un estàndard mínim de qualitat que el mercat ha de complir.  

Addicionalment, es planteja la qüestió vinculada a les poques ofertes plantejades.  El Sr. 

Josep Miquel Miralles assenyala que, malgrat haver fet un esforç comunicatiu, o bé la població 

desconeix les possibilitats reals que ofereixen els mercats, o, malgrat ser-ne conscient, no ho 

veuen atractiu. Informa que les activitats de venda no estaven fixades, i per tant, no s’exigia 

una activitat prefixada. 

El Sr. Carles Gàlvez informa l’alt valor dels tallers de cuina orientada al consum, on participen 

infants i joves, fomentant així, que les famílies s’apropin als mercats. No obstant això, el Sr. 

Josep Miquel Miralles discrepa, argumentant que aquestes activitats, tot i tenir un valor 

educatiu indiscutible, no sempre repercuteixen en un augment del públic familiar als mercats. 

El Sr. Carles Gàlvez respon que aquestes activitats poden fomentar dinàmiques saludables 

entre els joves que no tenen l'hàbit de consumir determinats aliments disponibles al mercat. 

La Sra. Estela Alais, seguint la línia que els mercats han de tornar a ser els nuclis dels barris, 

assenyala que molts ciutadans se’n senten exclosos i no hi accedeixen perquè no perceben 

que sigui un espai per a ells, moltes vegades, perquè–  al seu parer–, no està obert a tots els 

perfils culturals. En aquest context, destaca que, mentre que fora dels mercats el comerç i els 

hàbits de consum han evolucionat, dins d’aquests tot sembla mantenir-se inalterat i no 

s’adequa a les necessitats ciutadanes. El senyor (P) proposa que les campanyes siguin més 

diversificades en funció del col·lectiu.  

El Sr. Jaume Graells, tornant a la qüestió de les licitacions, manifesta la seva desaprovació 

amb la tardana gestió de la formalització dels contractes, i com aquest fet està afectant als 

paradistes. El Sr. Josep Miquel Miralles informa que s’està treballant al respecte.  

Finalment, la Sra. Estela Alais, torna a fer menció del mercat de Leeds, i manifesta la 

possibilitat de donar resposta a la complexitat d’obrir una parada de mercat a través de les 

entitats, essent aquestes un suport a l’hora de fer les contractacions. El Sr. Josep Miquel 

Miralles l’informa que, pel que fa a la Llei de Contractes de les Administracions Públiques, a 

escala jurídica no és possible atorgar una concessió administrativa a una associació sense 



  
 

 

6 

ànim de lucre. Diversos membres, mencionen la societat cooperativa com a possible sortida 

a estudiar.  

Atès el gran interès que desperta la qüestió dels mercats, el Sr. Ramon Moya informa els 

membres de la possibilitat de fer una petició a presidència i secretaria d’una sessió 

monogràfica, exclusiva dels mercats. Els membres coincideixen en el fet que seria de gran 

utilitat fer-ne ús. 

El Sr. Jose Antonio Garcia- Calvillo informa que l’anterior setmana (setmana del 4 de 

novembre) l’Ajuntament va aprovar una moció sobre l’estudi d’accions per al desplegament 

d’un pla d’usos dels grans comerços de la ciutat. Subratlla que per a aquest estudi s’ha de 

crear un grup  de treball per a començar a fer propostes. A continuació convida als membres 

de la taula a què participin en aquest grup de treball.  

 

El Sr. Josep Miquel Miralles continua amb l’explicació.  Indica que hi ha hagut una moció per 

elaborar un pla d’usos de grans superfícies comercials de L’Hospitalet. El que s’acorda és 

instar a l’Ajuntament a crear un grup de treball amb la participació de les associacions de 

comerciants, de botiguers i agents que intervinguin en el comerç al detall per a dissenyar un 

pla específic d’usos dels establiments comercials. Informa que si tot va bé, al desembre de 

2025  tindran aquest pla d’usos. El Sr. Josep Miquel Miralles subratlla la necessitat de 

delimitar per a l’estudi el que es considera “grans superfícies”. 

 

Així mateix, assenyala que hi ha diversos àmbits, com el jurídic, en què s’ha estat treballant. 

En destaca la necessitat que en aquesta taula hi hagi un representant del sector jurídic, amb 

l’objectiu d’evitar abordar les qüestions exclusivament des d’una perspectiva tècnica. 

D’altra banda, subratlla la importància de valorar quins membres poden formar part d’aquesta 

comissió de treball, amb l’objectiu de garantir la màxima obertura i inclusivitat per a totes 

aquelles persones interessades a participar-hi. Finalment, manifesta l’interès a conèixer 

experiències d’altres municipis que ja hagin aprovat un pla d’usos comercials. A més,el treball 

d’aquesta comissió serà una part important de la redacció de la proposta final que durà a 

terme personal especialitzat 

Calendari de les properes sessions 

Finalment, els membres del grup acorden establir la periodicitat de les reunions. Es decideix 

que aquestes es duran a terme trimestralment, sent la primera sessió prevista pel 4 de febrer, 

en la qual es procedirà a la calendarització dels plans de treball. La següent reunió tindrà lloc 

el 6 de maig. Es conclou que, a mesura que avancin les trobades, s’aniran concretant les 

sessions posteriors. De manera conjunta, els membres de la taula acorden oferir la possibilitat 

de celebrar sessions en format híbrid, amb l’objectiu de facilitar i fomentar una major 

participació en les mateixes.  

 

Per últim, el Sr. Jaume Graells proposa incloure la qüestió de la formació professional dins de 

futurs temes a treballar amb la Taula i a elevar al Consell de Ciutat, ja que considera que 

aquesta constitueix un aspecte important de la promoció econòmica.  
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Tancament de la sessió  

 

I no havent-hi més assumptes de què tractar, el President aixeca la sessió essent les 19.25 

hores del dia 12 de novembre de dos mil vint-i-quatre de tot el qual en dono fe. 

 

 

 

 

  

 


